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Important descens dels principals 
contaminants atmosfèrics a Osona

L’expert Xavier Querol alerta que per sortir de la crisi es poden deteriorar les polítiques ambientals
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La ciutat de Vic i la C-17 vistes des del coll de Malla, en una imatge sense vehicles del tot excepcional

Vic

Guillem Freixa

El confinament de la pobla-
ció, la reducció de la mobili-
tat de vehicles i la disminu-
ció de l’activitat productiva 
que han comportat les mesu-
res per evitar la propagació 
de la Covid-19 ha derivat en 
una rebaixa en l’emissió de 
contaminants que provenen 
de la utilització de combusti-
bles fòssils com són els òxids 
de nitrogen (NoX, No i No2) 
i les partícules en suspen-
sió. Així ho demostren les 
dades obtingudes a través 
de les estacions de la Xarxa 
de Vigilància i Previsió de la 
Contaminació Atmosfèrica 
(XVPCA) de la Generalitat 
instal·lades a Tona, Vic i 
Manlleu.

Comparant la mitjana diària 
obtinguda els 18 dies anteri-
ors a l’establiment de l’estat 
d’alarma –el 14 de març– i 
els 18 posteriors –fins al 31 
de març–, es poden apreciar 

disminucions com per exem-
ple la de l’estació de Tona, on 
el monòxid de nitrogen (No) 
ha caigut un 52% entre els 
dos períodes comparats. A 
Manlleu, el monòxid de nitro-
gen cau un 44%; els òxids de 
nitrogen (NoX), un 39%, i el 
diòxid de nitrogen (No2), un 

35%. Pel que fa a les PM10, 
la caiguda a Manlleu és del 
31%, mentre que el mateix 
paràmetre a l’estació de Vic 
disminueix un 26%. Si es 
posen les dades en un gràfic 
lineal en el temps, s’observa 
que les xifres de contami-
nació baixen i s’estabilitzen 

respecte al període anterior. 
L’investigador en ciències 
ambientals i qualitat de l’ai-
re a l’IDAEA-CSIC Xavier 
Querol veu natural que la 
reducció de la mobilitat i 
de la producció rebaixi els 
nivells dels contaminants 
“però no és molt rellevant, ja 

que el problema de la qualitat 
de l’aire és estructural. És una 
carrera de fons”. En aquest 
sentit, sí que alerta d’un esce-
nari que pot jugar un paper 
clau en el futur ambiental 
del planeta: “Els efectes de 
les crisis econòmiques com 
la que segurament haurem 
d’afrontar sempre han sigut 
negatives per les polítiques 
de qualitat de l’aire i protec-
ció del clima. Tenim exemples 
recents, com la crisi del 2008, 
en què es van presentar les 
polítiques ambientals com un 
fre o un límit al creixement 
econòmic. Les directives 
europees es van anar ajornant 
i es va ser més permissiu amb 
les emissions dels vehicles de 
gasoil”. 

Sobre el fet que l’actual 
societat tingui una major edu-
cació i consciència ambiental 
per evitar passar per alt possi-
bles rebaixes en les polítiques 
ecologistes per part de la 
classe dirigent, Querol  no és 
massa optimista: “A l’Alcora, 
al País Valencià, es deia: fum 
o fam. En el sentit que si les 
xemeneies de les fàbriques no 
treien fum, era un mal senyal 
per a l’economia. Malaurada-
ment la frase encara té sentit. 
En època de bonança concep-
tes com la sostenibilitat domi-
nen. Entre el 2010 i el 2014 
l’interès per la qualitat de l’ai-
re era gairebé inexistent”. 

La modificació serà vigent mentre duri el decret de l’administració referent a les mesures de prevenció per la Covid-19.

Us recomanem que truqueu abans d’acudir al nostre centre, ja que els professionals de la salut 
miraran de respondre telefònicament els diferents problemes de salut que es puguin presentar.
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Nou horari temporal
De dilluns a divendres 
de 9 a 13.00 i de 16 a 20.00
Dissabtes tancat

EncarrEga
la mona
i la portem
a casa teva
2 midEs pEtita o mini
de fruita, nata, xocolata
o mantega
matins 93 859 47 80
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L’alcaldessa de Vic, 
Anna Erra, dona 
positiu per Covid-19

Vic L’alcaldessa de Vic, Anna 
Erra, va explicar a través 
de les xarxes socials que ha 
donat positiu per Covid-19. 
“Gràcies a tots els que us i 
ens cuideu. No abaixem la 
guàrdia i ara més que mai: 
queda’t a casa. Gràcies com-
panyes i companys que heu 
estat al peu del canó física-
ment, on no he pogut estar, 
per ser positiva de coronavi-
rus. Mai s’oblidarà tanta gene-
rositat.” En els darrers dies, 
Erra ha enviat missatges a la 
població a través de vídeos. 

Era una opció per anar a segones residències

Rodalies deixa sense servei 
l’R3 de Ripoll en amunt
Ripoll

Jordi Remolins

La línia ferroviària R3 de 
Rodalies ha quedat sense 
servei de trens entre Ripoll 
i Puigcerdà. La supressió 
temporal s’ha justificat per 
l’adequació i optimització per 
part d’Adif dels serveis de 
què disposa al centre de Con-
trol de Trànsit Centralitzat i 
pel manteniment de la infra-
estructura, tot i que l’estat 
d’alarma decretat a tot l’Estat 

n’és el rerefons per la situació 
excepcional de mobilitat. La 
mateixa Renfe ha desaconse-
llat viatjar excepte per raons 
inajornables i d’extrema 
necessitat. Durant els darrers 
caps de setmana on la vigi-
lància a les carreteres s’havia 
extremat per part de policies 
locals i Mossos d’Esquadra, el 
trajecte en tren fins a la Vall 
de Ribes i la Cerdanya s’ha 
convertit en una alternativa 
en tractar-se d’un mitjà de 
transport sense els mateixos 

controls. Diferents usua-
ris ribetans han denunciat 
aquest fet a les xarxes socials.

L’alcaldessa de Ribes de 
Freser, Mònica Santjaume, 
assenyala en canvi que no se 
n’ha detectat una afluència 
especial amb tren. En canvi 
sí que reconeix la presència 
de segons residents o bé de 
gent que encara que estiguin 
empadronats a Ribes habitu-
alment només hi són durant 
el cap de setmana, però 
afirma que no hi ha hagut 
problemes de transgressió de 
les normes de confinament: 
“Hi ha gent que s’ho salta 
tot i gent que ho fa molt bé 
independentment d’on tingui 
la residència habitual”. En 

aquest sentit el sindicalista 
de referència de CCOO al 
Ripollès i la Cerdanya, el 
ribetà Xavier Rodríguez, 
apunta que “divendres el 
supermercat era ple de gent 
que habitualment no viu a 
Ribes”, i exigeix un major 
control sobre aquest sector 
de la població. A la població 
veïna de Planoles l’alcalde, 
David Verge, també diu que 
no s’ha observat l’arribada de 
segons residents amb tren, 
però assenyala que “hi ha més 
d’una vintena de famílies que 
van arribar fa quinze dies, tot 
i que no s’han mogut de casa. 
El poble està tranquil i no 
hem tingut cap mena d’inci-
dència”.

avilalta
Resaltado


